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Az első világháborút lezáró versailles-i és trianoni békeszerződésekről már mindenki 
hallott, hisz Európában ezeknek volt a legnagyobb jelentősége. Az amerikaiak azonban, 
miután elálltak az európai ügyektől, egy saját konferenciával próbálták meg rendezni a 
levegőben lógva hagyott ügyeiket. A konferencia a washingtoni haditengerészeti 
konferencia névre hallgatott, ahol rendezni kívánták a csendes-óceáni és kínai helyzetet. A 
születendő Négyhatalmi és Kilenchatalmi megállapodások mellett azonban egy Öthatalmi 
szerződés is született, mely a kialakuló haditengerészeti fegyverkezési verseny megállítása 
céljából jött létre. 

Az Öthatalmi szerződés moratóriumot hirdetett csatahajók gyártása terén, továbbá 
limitálta a fegyverzetüket, vízkiszorításukat, illetve megszabta az egyes aláíró országok 
csatahajóflottájának össztömegét. Amit nem szabott meg a szerződés az a csatahajók aránya. 

Előadásomban azt kívánom bemutatni, hogy a források, szakirodalmak és enciklopédiák 
hasonlóképp teljesen rosszul tüntetik fel a szerződés lényegét és a mai napig egy könnyen 
összefoglalható ámde helytelen aránypárral jellemzik azt, „5:3”. Ez az aránypár az, amely 
rendszeresen előkerül, ha a szerződésről szó esik. Ez arra enged következtetni, hogy 
ameddig az Egyesült Államok vagy az Egyesült Királyság 5 csatahajóval rendelkezhettek, 
addig Japán mindössze 3 csatahajót építhetett. Leszámítva, hogy új hajókat csak igen 
különös esetben lehetett építeni, az arány csak a teljes vízkiszorítás terén volt látható, 
darabszámban egy esetben sem. 

Japán számára 315.000 tonna volt a maximális vízkiszorítás csatahajók terén, az 
Egyesült Államoknak pedig 525.000 tonna. Ezekből az adatokból láthatjuk, hogy az 5:3 
arány igen nyilvánvaló. Ha a darabszámot szeretnénk megvizsgálni, láthatjuk, hogy mivel 
Japán nagyobb és erősebb hajókat épített, így mindössze 10 csatahajó üzemeltetésére 
volt elég, addig az amerikaiaknak 18 csatahajó kijött, mivel könnyebbek voltak kevesebb 
fegyverzettel. Láthatjuk tehát, hogy ha darabszámot nézünk, az arány 18:10 lesz, tehát 
gyakorlatilag kétszer annyi. 

Ilyen és ehhez hasonló problémákat szeretnék bemutatni előadásom során. Kitérek a 
repülőgép-hordozók problémájára, a cirkálók kétes helyzetére, valamint a tengeralattjárók 
limitálására is.  


